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ة في تاريخ النحو العربي، هي حلقة انتقال جهود مرحلة النشأة الحلقة المقطوع

والتأسيس من بداية العلم على يد أبي الأسود الدؤلي مرورا بتلاميذه وتلاميذ تلاميذه إلى أن 

خرج كتاب سيبويه، فانتقل النحو فجأة من مرحلة النشاط الشفهي والتدوين الجزئي إلى 

وهذه الحلقة المقطوعة يتجاوزها كثير من الدارسين ولا  مرحلة المدون العملاق كتاب سيبويه،

 يعطونها حقها من العناية والدرس.
طرح البحث رؤيته للقضية في بعض جوانبها مما وقع اليقين فيه، وفي بعضها الآخر 

طرح البحث مجموعة تساؤلات تركها مفتوحة لباحث آخر قد يتوفر له الوصول إلى إجابة قاطعة 

مسيرة   -ك فيه، وقد تم عرض ذلك من خلال المباحث التالية: المبحث الأول عما حدث لنا الش

مصطلحا: النحويين، والنحويين المتقدمين.  -النحو العربي قبل سيبويه. المبحث الثاني 

مشافهة   -علاقة كتاب سيبويه بالمؤلفات النحوية قبله. المبحث الر ابع  –المبحث الثالث 

 سيبويه للأعراب.

هذه المباحث الأربعة تبين للباحث: حرص سيبويه على عدم إظهار الكتاب  ومن خلال

في حياته، الفارق العلمي بين مستوى كتاب سيبويه وما عليه شخصية سيبويه العلمية، وقوع 

بعض مؤلفات عيسى بن عمر في يد سيبويه واستفادته منها، لم يرحل سيبويه للأخذ عن 

سة سيبويه حيث يستحق في مراحل تاريخ النحو العرب كما فعل شيوخه . وضعت الدرا

العربي، وأن فضله كان في قربه من علماء مرحلة التأسيس، فوعى عنهم ما وصله منهم 

 خاصة كتب عيسى بن عمروما شافه فيه بعضهم وأضاف لكل ذلك اجتهاده الشخصي.

 .لنحويين المتقدمونوا، النحويون، الحلقة المقطوعة، النحو العربي، سيبويه

Abstract: 

The missed episode in the history of Arabic grammar is the episode of the efforts’ 

transmission of the emerging stage and establishment since the beginning of science by Abu 
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Al-Aswad Al-Dawali passing by his students and the students of his students until Sebawayeh’s 

book came out. Suddenly, the grammar moved from the stage of oral activity and partial 

codification to the stage of the giant writing Sebwayeh's book. This missed episode is ignored 

by many scholars who do not give it its right of care and study. 

The research presented its vision of some aspects of the issue, of which they took 

the conviction and; for the other aspects; raised a set of questions left open to another 

researcher who might reach a firm answer to what we have doubted. This has been presented 

through the following subjects: First subject: Arabic Grammar procession before Sebawayeh. 

Second subject - Terminology: Grammarians, and advanced grammarians. Third subject - the 

relationship of Sebawayeh book with previous grammatical writings. Fourth subject: The orality 

of Sebawayeh for the grammatical status of words.  

Through these four investigations the researcher found out that: Sebawayeh's 

keenness of not showing the book in during his life. the scientific difference between the level 

of Sebawyeh's book and its scientific character, the obtainment of some of the writings of Issa 

ibn Omar benefiting from them, Sebawayeh did not leave in order to gain from the Arabs like 

did his elders. The study gave Sebawayeh his worth the history of Arabic grammar, and that 

his virtue came from his closeness to the scholars of the foundation stage, from whom he 

took awareness especially the books of Issa bin Amrooma, some of which he expounded and 

he added to this all his personal contribution. 

Key words: Grammarians, advanced grammarians. 
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